
 

 

 

 

 

 مدينة الظاهرية 

بعُد نحو   الغربية، على  الظاهرية في أقصى جنوب الضفة  الجنوبية للضفة   22تقع مدينة  البوابة  الخليل، وتعُدّ  كم جنوب مدينة 

موقعًا   الظاهر  السلطان  حاكمها  جعلها  حيث  “جوشن”،  باسم  تعُرف  قديمة  كنعانية  بلدة  أنقاض  على  المدينة  أقُيمت  الغربية. 

 .مه اشتقُّ اسم مدينة الظاهريةاستراتيجياً ضمن سلطنته، ومن اس

 50,000تحُاط الظاهرية بأراضي بئر السبع والسموع، وبقرى البرج، ودير العسل، وبيت الروش، ودورا. ويبلغ عدد سكانها نحو  

يقارب   ما  إلى  ويرتفع  للإحصاء   70,000نسمة،  المركزي  الجهاز  إحصاءات  وفق  وذلك  المحيطة،  القرى  احتساب  عند  نسمة 

 .2018الفلسطيني لعام 

دونمًا، وفق المخطط الهيكلي للبلدية، فيما تبلغ المساحة الإجمالية للأراضي    15,198تبلغ مساحة المركز الحضري لمدينة الظاهرية  

دونم. وتعُدّ الظاهرية ثالث أكبر    167,000% من مساحتها التاريخية البالغة  70دونمًا، أي ما يزيد عن    120,854المحيطة بها  

 .ل بعد مدينتي الخليل ويطا، وهي آخر تجمع سكاني رئيسي في جنوب الضفة الغربيةمدينة في محافظة الخلي 

 

 

 



 

 

 

 ظاهرية : موقع مدينة ال1الشكل 

 

 

 

 رؤية مدينة الظاهرية

 ".الظاهرية مدينة مزدهرة، عصرية، متطورة وآمنة، ذات طابع ثقافي مميز وريادي"

 الاستراتيجية

سيتم تحقيق هذه الرؤية من خلال تنسيق الجهود لتحسين جودة الخدمات المقدمة وتعزيز الدور القيادي والتنموي للبلدية. ولضمان 

الخاص،  والقطاع  المدني،  المجتمع  ومؤسسات  المواطنين،  من  بدعم  الذاتي  المالي  الاعتماد  تحقيق  إلى  البلدية  تسعى  النجاح، 

 .الدولي المانحوالحكومة الوطنية، والمجتمع 

 :وبناءً عليه، تنُفذ البرامج والمشاريع ذات الأولوية ضمن أربع مجالات تنموية رئيسية

 البيئة والبنية التحتية المجتمعية •

 التنمية الاقتصادية المحلية •

 التنمية الاجتماعية والتمكين  •

 الحكم الرشيد  •

 

 



 

 اقتصاد الظاهرية 

جعل الموقع الجغرافي لمدينة الظاهرية منها مركزًا تجارياً يخدم أكثر من مئة ألف نسمة من سكان النقب، إضافة إلى كونها نقطة 

 .تجمع مركزية للعمال العاملين في مدينة بئر السبع داخل الخط الأخضر من مناطق جنوب الضفة الغربية

رخصة تجارية لمهنيين ومؤسسات تقدم مجموعة واسعة من السلع والخدمات،   1040ووفقًا لسجلات البلدية، تم إصدار أكثر من 

 .بما في ذلك سوق متكامل يلبي احتياجات المواطنين. كما تحتضن المدينة أحد أهم أسواق المواشي في الأراضي الفلسطينية

% في الوظائف  17% داخل الخط الأخضر، و52% من إجمالي السكان، يعمل منهم  68.6وتتكون القوى العاملة في الظاهرية من  

 .% في القطاع الصناعي5% في قطاع التجارة، و11% في القطاع الزراعي، و15الحكومية الرسمية، و

 

 المؤسسات الأساسية 

تضم مدينة الظاهرية عددًا من المؤسسات الحكومية وغير الحكومية التي تقدم خدمات حيوية لسكان المدينة والمناطق المحيطة،  

من بينها: غرفة تجارة وصناعة وزراعة جنوب محافظة الخليل، نادي الظاهرية الرياضي، مركز الشرطة المركزي، مركز الإسعاف 

 .والعيادات الصحية والطوارئ، مركز الولادة الآمنة، 

كما تشمل: مديرية الإرشاد الزراعي، مكتب البريد المركزي، مديرية وزارة الداخلية، المحكمة الشرعية، شركة كهرباء الجنوب، 

كلية الدعوة الإسلامية، شبكة إذاعية محلية تضم إذاعة روتانا، مراكز وجمعيات نسوية، مديرية مكتب العمل، جمعية الهلال الأحمر، 

المعلمين، الجمعيات التعاونية الزراعية، أربعة فروع بنكية )بنك فلسطين، بنك القدس، البنك الإسلامي   مستشفى للأطفال، منتدى

 .الفلسطيني(، والجمعية الخيرية الإسلامية

 

 سوق المواشي 

عامًا، ويجمع تجار المواشي من النقب والجليل وغزة وشمال   130تضم المدينة سوقاً تاريخياً للمواشي يعود عمره إلى أكثر من  

فلسطين. ويقع السوق في قلب مناطق تربية المواشي، ويعُد حالياً أهم سوق للمواشي في الضفة الغربية، نظرًا للأعداد الكبيرة من 

 .المربين ذوي الخبرة

ويسُهم السوق حالياً في تحديد أسعار المواشي في الضفة الغربية. وقد حصلت البلدية على منحة من منظمة الأغذية والزراعة  

 .لتطوير السوق وتجهيزه بخدمات بيطرية، ومحاجر صحية، ومستودعات للأعلاف (FAO) للأمم المتحدة

 

 التاريخ والسياحة 

مبنى ذا قيمة معمارية تاريخية، تمثل نحو   972تعُدّ البلدة القديمة في الظاهرية موقعاً مهمًا من مواقع التراث التاريخي، إذ تضم  

% من إجمالي المباني التاريخية في فلسطين. وقد أسهمت مبادرات من المانحين والبلدية في ترميم عدد من المباني والساحات  2.5

 .رها كمرافق وخدمات سياحيةالتاريخية، واستثما

، وهو مجمّع يقع في البلدة القديمة، أصبح اليوم مركزًا يحمل "الخَوْخَة"ومن أبرز المعالم التاريخية في الظاهرية مبنى يعُرف باسم  

اسم فوزي باشا، أحد قادة الجيش العثماني السابقين، الذي شيدّ حصناً يتميز بعمارته ذات الأقواس والزخارف المخططة. كما تنتشر  

 .الآبار الصخرية والكهوف ذات التصاميم الهندسية المتناغمة

إلى جانب البلدة القديمة، توجد مواقع أثرية عديدة في القرى والتجمعات المحيطة بالظاهرية تعود إلى فترات تاريخية مختلفة، من 

أبرزها: كفر جول، الرأس، دير اللوز، أم صير، الرحوة، الجعبري، عسيلة، بدغوش، دير سعيدة، دير الهوى، عطير، أم الدمنة، 

 .تل عواد، أم النخلة



 

 كنيسة عناب

قبل الميلاد( من الكنائس النادرة التي اكتشُفت في فلسطين خلال الخمسة عشر عامًا الماضية.   600تعُد كنيسة عناب البيزنطية )

وهي كنيسة مستطيلة الشكل من طراز البازيليكا، يبلغ طولها من الشرق إلى الغرب ضعف عرضها من الشمال إلى الجنوب، وتبلغ  

 .متر مربع 700مساحتها نحو 

 .وتحتاج أرضيات الفسيفساء في الكنيسة إلى الترميم، كما يتطلب الطريق المؤدي إليها أعمال تعبيد

 

 الترفيه والرياضة

، "غزلان الجنوب"يتسّم سكان الظاهرية بحبهم الكبير للرياضة، وخاصة كرة القدم. ويعُد فريق المدينة لكرة القدم، المعروف بلقب  

 .من أفضل الفرق على المستوى الوطني

على يد مجموعة من الشباب الهواة، وأصبح نادياً وطنيًا بارزًا حصد العديد من البطولات، من أبرزها:   1974تأسس النادي عام  

(، كأس  2014و  2012(، كأس فلسطين )2012(، كأس أبو عمار )2005(، كأس الاتحاد الفلسطيني )1983كأس الضفة الغربية )

 .إلى جانب بطولات رسمية وأهلية أخرى (، وكأس جوال الأخيرة،2015أبو عمار )

 

 منتزه الظاهرية الترفيهي 

دونمًا، بعد أن كان الموقع    20أنشأت بلدية الظاهرية منتزه أبو خروبة في الجهة الجنوبية الغربية من المدينة على مساحة تزيد عن  

، أقامت البلدية مدينة ألعاب ترفيهية بتمويل ذاتي، تعُد الأولى من نوعها في المنطقة، ولا تزال 2015سابقاً مكباً للنفايات. وفي عام  

 .عمل على تطويرها بشكل مستمرالبلدية ت

 

 بلدية الظاهرية

تم تحويل المجلس القروي إلى بلدية، وتشكيل   1997عندما كانت مصنفة كقرية، وفي عام  1963تأسست بلدية الظاهرية عام 

 .المهندس علي عباس الشبعانأول مجلس بلدي مكوّن من ثلاثة عشر عضوًا. ويقود المجلس البلدي الحالي رئيس البلدية 

موظفًا، وتعمل ضمن تصنيف الفئة )ب( لدى وزارة الحكم المحلي. وتقدم البلدية مجموعة واسعة من الخدمات،  120تضم البلدية 

تشمل البنية التحتية، والخدمات الصحية والتعليمية، إضافة إلى خدمات المياه والصرف الصحي، والخدمات التنموية 

 .وإصدار الشهادات والاستثمارية، والخدمات اللوجستية والإدارية مثل الترخيص

 :وتنسق البلدية وتعمل بشراكة مع مختلف قطاعات المجتمع المحلي، تحت شعار

 "التميز في الخدمات، الأداء المتقدم، والانفتاح على المجتمع"

 .وذلك بهدف توفير أفضل الخدمات الممكنة للمواطنين، والمساهمة في توفير حياة كريمة لجميع السكان

وتسعى البلدية حالياً إلى توسيع شبكة علاقاتها من خلال بناء شراكات دولية جديدة، لتعزيز التفاعل الثقافي والمؤسسي، 

 .وترسيخ التفاهم المتبادل بين الثقافات المختلفة، مما يجعلها حريصة على إقامة علاقات شراكة فعاّلة

 

 

 

 

 



 

 أهم التحديات 

 أولًا: البيئة والبنية التحتية المجتمعية 

 .تحسين الخدمات العامة وتطوير البنية التحتية للمدينة، وخاصة شبكة الطرق وتنظيم الحركة المرورية

 .تحسين الوضع البيئي والحفاظ على البيئة من خلال تطوير إدارة النفايات الصلبة

إعادة تأهيل شبكة المياه وحصة المدينة المائية، وإنشاء شبكات الصرف الصحي ومحطات المعالجة، والحد من مخاطر التلوث  

 .البيئي

 ثانياً: التنمية الاقتصادية المحلية 

تطوير القطاع الزراعي، وتحسين أوضاع المزارعين، ودعم صمودهم، وتشجيع الاستثمار الزراعي، والحفاظ على الأراضي  

 .الزراعية واستصلاحها

 .تنظيم الصناعات والحِرَف والمهن من خلال تخصيص مناطق صناعية وحرفية مجهزة بالبنية التحتية اللازمة

 .تشجيع الاستثمارات المشتركة مع القطاع الخاص لتحقيق التنمية الاقتصادية المحلية وتوفير فرص عمل للشباب

 ثالثاً: التنمية الاجتماعية والتمكين

تحسين برامج الرعاية الاجتماعية والاقتصادية للشباب والنساء والأشخاص ذوي الإعاقة، وتعزيز مشاركتهم ودمجهم في قطاع  

 .الحكم المحلي، وتأمين الدعم المالي للبرامج الموجهة إليهم

 .تطوير الخدمات التعليمية والبنية التحتية التعليمية، وتفعيل دور المراكز الثقافية في المدينة

 .تطوير الخدمات الصحية والبنية التحتية الصحية، وتعزيز الخدمات الطبية المقدمة في المدينة

 رابعاً: الإدارة والحكم الرشيد 

 .تحديث وتوسيع المخطط الهيكلي، وتطوير قاعدة بيانات جغرافية متكاملة مع الأنظمة المحوسبة البلدية الأخرى

 .رفع مستوى الجاهزية لمواجهة الأزمات والكوارث، وتوفير المعدات والآليات اللازمة، وحماية المواطنين من المخاطر المحتملة

 .تعزيز وتطوير القدرات المؤسسية للبلدية ومنظمات المجتمع المحلي، وترسيخ مبادئ الحكم الرشيد

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Community Profile 

 

Al-Dahrieh City  

Al-Dahrieh is located in the far south of the West Bank, approximately 22km south of 

Hebron and is considered the southern gate of the West Bank. It is built upon the ruins 

of the ancient Canaanite town of Goshen, where its ruler sultan Al Dhahir made the 

city a strategic location within his sultanate. It is from this Sultan that Al-Dahrieh 

derives its name. Al-Dahrieh is surrounded by the lands of Beersheba and Al Samu’a 

and the villages of Al-Burj, Deir Al-Asal, Beit Al-Rush and Dura, and has a population 

of nearly 50,000 people, though this figure rises to approximately 70,000 when including 

the surrounding villages according to the Palestinian Central Bureau of Statistics’ 

figures from 2018. Al-Dahrieh's  urban center has an area of 15,198 dunums, according 

to the municipality’s structural plan, while its surrounding areas include a total land 

area of 120,854 dunums which entails just over 70% of its historical area of 167,000 

dunums. Al-Dahrieh is the third largest city within the governorate of Hebron following 

the cities of Hebron and Yatta and is the last major population center in the Southern 

West Bank. 



 

 

 

Figure 1: Aldahreih City Site 

 

 

Vision of Al-Dahrieh  

The citizens of Ad Dhahiriya, the Municipality and its Municipal Council are committed 

to achieving the vision:   

 

 “Ad Dhahiriya is a Thriving, Modern, Developed and Safe City, With A Unique 

and Entrepreneurial Cultural Characteristic” 

Strategy: 

This vision will be achieved by coordinating our efforts to improve the provision of 

quality services and enhancing the leadership and developmental role of the 

Municipality.  However, to ensure our success we need to move towards financial self-

reliance with the support from our citizens, civil society organizations, the private 

sector, the national government, and the international donor community.   



Thus, the priorities programs/projects across the four developmental domains: 1) 

Environment and Community Infrastructure; 2) Local Economic Development (LED); 

3) Social Development and Empowerment; and 4) Good Governance.  

 

Al-Dahrieh's Economy  

Al-Dahrieh's location has made it a commercial center for more than one hundred 

thousand residents of the Negev, in addition to being a central gathering point for 

workers who work in the city of Beersheba within the Green Line, from the surrounding 

southern West Bank areas. According to the records of the municipality, over 1040 

commercial licenses have been issued to professionals and organizations provide a wide 

range of goods and services, including a comprehensive market to meet the needs of 

citizens. It is also the home to one of the most important livestock markets in the 

Palestinian Territories. 

Al-Dahrieh's workforce is composed of 68.6% of its population, of which 52% work 

within the borders of the Green Line, 17% in official government capacities, 15% in 

agriculture, 11% in trade and 5% in the manufacturing industry. 

 

Essential Institutions 

In  Al-Dahrieh there are  governmental departments and non-governmental 

organizations providing vital services to citizen of the town and the surrounding areas. 

These institutions are the Chamber of Commerce, Industry and Agriculture for the 

south of Hebron governorate. Also, the Al-Dahrieh Youth Sports Club, the Central 

Police Station, the Medical Emergency Center and the Safe Birthing Center and health 

clinics. It also includes the Governmental Department for Agrarian Guidance, Central 

Post Office,  the Office for the Directorate of the Interior, the Consultative Court, the 

Southern Governorate Electricity Company, a College for Islamic Da'wa,  a Local Radio 

Network including Rotana Radio, Women’s Centers and Associations, Directorate of 

the Bureau of Labor, the Red Crescent, a children’s hospital, a Teacher’s Forum, 

Agricultural Cooperatives, four bank branches( bank of Palestine, Quds bank and 

Palestinian Islamic bank) and the Islamic Charitable Society.  

Livestock Market 

The city has a 130-year-old livestock market, that brings together livestock merchants 

from Naqab, Galilee, Gaza and North Palestine. The market is located in the middle of 

the livestock-raising areas, and it is now considered the most important livestock 



market in the West Bank. The large numbers of expert livestock raisers gives more 

significance to that market. Currently, the market sets the prices of the livestock in the 

West Bank. The municipality received a grant from the Food and Agriculture 

Organization of the United Nations (FAO) to develop the market and equip it with 

veterinary services, quarantine, and fodder warehouse.       

 

 

 

 

History and Tourism 

The old town of Al-Dahrieh is considered an important site of historical heritage, 

consisting of 972 structures of historical architectural significance, representing 2.5% of 

all such buildings within Palestine. Initiatives from donors and the municipality have 

restored several historical buildings and courtyards. They have invested services and 

centers for tourists. The most prominent landmarks in Al-Dahrieh is the building 

known as “Al Khawkha”, a compound in the old town. Today it  has become a center 

named after Fawzi Pasha, a former leader of the Ottoman Army who constructed a 

fort with buildings characterized by their distinct architecture of bows and stripes. Also, 

there are rock wells and caves exhibiting harmonious geometric architecture. In 

addition to the old town, a number of archaeological sites exist in the villages and 

hamlets surrounding AL-Dahrieh dating back to various historical periods. The most 

notable of these include Kafr Jul, Al Ras, Deir Al Loz, Um Seer, Al Rahwa, Al Jabari, 

Aseelah, Badghosh, Deir Saeedah, Deir Al Hawa, Atir, Um Al Demnah, Tal Awad, Um 

Al Nakhla. 

 

Anab Church  

The Byzantine Anab Church (600 B.C) is one of the rare churches, that was discovered 

during the last fifteen years in Palestine. The Church is a rectangular Basilica building, 

its length from east to west is twice the width from north to south, with a space of 700 

squared meters. The Mosaic floors of the Church need to be renovated, and the road 

to the Church has to be paved.       

 

Recreation and Sport  



The people of Al-Dahrieh are united by their love for sports, especially football. The 

town's football team, which is known as the Deers of the South, is one of the best teams 

on the national level. It was established in 1974 by a group of young amateurs and 

became a nationally recognized club that won several national championships, most 

notable of which were: West Bank Cup (1983), Palestinian Union Cup (2005), Abu 

Ammar Cup (2012),Palestine Cup (2012,), Palestine Cup (2014),  Abu Ammar Cup 

(2015), as well as the recent Jawwal cup, in addition to several other formal and 

informal titles and championships. 

Al-Dahria Amusement Park  

The municipality had erected Abu Kharrouba park in the south west part of the city, 

on an area exceeding 20 Dunam, which was a landfill site in the past. In 2015, the 

municipality established a self-funded amusement park, the first of its kind in the 

region, which the municipality develops continuously.  

Al-Dahrieh Municipality   

Al-Dahrieh's Municipality was established in 1963, when it was classified as a village. In 

1997 the village council was upgraded to a municipality leading to the formation of the 

first municipal council composed of thirteen members, the current elected council lead 

by the Mayor Mr. Rateb Al sbar. The municipality consists of 85 employees and 

operates within the “class B” classification of the Ministry of Local Government. The 

municipality provides diverse services, like infrastructural, medical, educational 

services. In addition to water, sanitation, developmental, investment, as well as 

logistical and administrative services such as licensing and certification. The 

municipality coordinates and cooperates with all sectors of local civil society and with 

a variety of partners. It operates in a coherent and integrated manner under the motto 

of “excellence in services, advanced performance, and openness to society”, aiming to 

provide the best possible services through qualified government officials to contribute 

to provide a decent life for all its citizens. 

Currently, the municipality is expanding its network, through establishing new relations 

with international partners, so as to enhance the cultural and institutional interaction, 

and to empower the mutual understanding between our different cultures. Hence, we 

are highly interested in creating a partnership relations. 

The most important challenges: 

The Development Priorities/Objectives of Ad Dhahiriya within the four domains are: 

• Environment and Community Infrastructure 



1. Improving the public services and developing the city infrastructure, mainly the 

roads network and traffic organization. 

2. Improving the environmental conditions of citizens and preserving the 

environment through improving the solid waste management. 

3. Rehabilitating and improving the water network and city's share, establishing 

sewerage network and treatment plants plus reducing the risks of environmental 

pollution. 

• Local Economic Development 

1. Developing the agricultural sector in the city, improving farmers’ conditions and 

supporting their resilience, also encouraging investment in the agricultural 

sector, plus preserving and reclaiming the agricultural lands. 

2. Organizing the industries, crafts and professions through the allocation of 

industrial and handicrafts zones rehabilitated with essential infrastructure. 

3. Encouraging and promoting joint investments with the private sector, to achieve 

the local economic development and securing employment opportunities for 

youth in the city. 

 

 

• Social Development and Empowerment 

1. Improving social and economic welfare programs for youth, women and persons 

with disabilities, plus activating their participation and integration in the local 

government sector and securing financial support for programs and projects 

directed to them. 

2. Improving the educational services and infrastructure along with activating the 

role of cultural centers in the city. 

3. Improving the health services and infrastructure along with activating the 

medical services provided in the city. 

 

• Management & Good Governance 

1. Updating and expanding the physical plan, plus developing geographical 

database integrated with the other municipal computerized systems. 

2. Improving the preparedness level for crises and disasters, plus providing 

necessary equipment and machineries, and protecting citizens from the 

potential crises and disasters.  



3. Strengthening and developing the institutional capacity of the municipality and 

the Community Based Organizations (CBOs)in the city and promoting the 

principles of good governance. 

 

For more information please contact: 

Name:  Mr. Ahmed Qaisiya  

Job Title: Admin. & Public Relation Manager 

Telephone: 0599662807 

Email: ahqmuni@gmail.com  

facebook.com/AldahriehPS/ 
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